

Tax Newsflash

Noile măsuri fiscale intră în vigoare începând cu 1 august 2025

În Monitorul Oficial nr. 699 din data de 25 iulie a fost publicată Legea nr. 141/2025 privind unele măsuri fiscal-bugetare, lege pentru care Guvernul și-a asumat răspunderea în Parlament. Această lege face parte dintr-un set de reforme ce urmează a fi implementate în perioada următoare. Principalele modificări din primul pachet de măsuri fiscale includ: impozitul pe dividende, impozitul specific pe cifra de afaceri a instituțiilor de credit, impozitul pe venituri din dobânzi și pensii, contribuția de asigurări sociale de sănătate, TVA, accize și impozitul pe veniturile din jocurile de noroc. Majoritatea măsurilor intră în vigoare începând cu 1 august 2025, cu excepția impozitului pe dividende care se va modifica începând cu 1 ianuarie 2026.

Impozit pe Dividende

Impozitul pe dividende a fost stabilit la o cotă de 16%, aplicabil veniturilor din dividende distribuite începând cu 1 ianuarie 2026.

Această modificare vine după o serie de ajustări succesive ale cotei de impozitare, care au început în ianuarie 2023, când impozitul a crescut de la 5% la 8% iar mai apoi, din ianuarie 2025 cota de impozitare a fost majorată la 10%. Reglementările privind scutirea veniturilor din dividende pentru persoanele juridice rămân valabile, cu condiția deținerii unei participații de minimum un an și 10% din titlurile de participare ale societății care distribuie dividendele, la data plății acestora. Astfel, impactul majorării impozitului este resimțit în principal de persoanele fizice și de asociații sau acționarii minoritari. În plus, crește relevanța verificării și aplicării prevederilor tratatelor internaționale de evitare a dublei impuneri, deoarece acestea pot stipula cote de impozitare mai favorabile pentru dividende.

Impozit specific pe Cifra de Afaceri pentru Instituțiile de Credit

Instituțiile de credit, inclusiv sucursalele din România ale instituțiilor de credit străine, vor continua să fie supuse impozitului suplimentar pe cifra de afaceri. Cota de impozitare se menține la 2% pentru perioada 1 ianuarie 2025 - 30 iunie 2025 și va crește la 4% pentru intervalul 1 iulie 2025 - 31 decembrie 2026. O excepție se aplică instituțiilor cu o cotă de piață mai mică de 0,2% care vor continua să plătească un impozit suplimentar de 2% și în perioada 1 iulie 2025 - 31 decembrie 2026.

Impozit pe Venituri din Dobânzi

Veniturile din dobânzi pentru obligațiunile emise de societăți românești pe piețe de capital externe vor fi impozitate cu o cotă de 10%. Obligațiile de calcul, declarare și plată a impozitului pe veniturile din dobânzi se transferă în sarcina beneficiarului de venituri din dobânzi, persoana fizică rezidentă, care deține astfel de obligațiuni.

Drept urmare, se elimină obligațiile de calcul, reținere la sursă și declarare a impozitului pe veniturile din dobânzi, din sarcina emitentilor, plătitori de venituri, în cazul veniturilor din dobânzi obținute de persoanele fizice rezidente, ca urmare a deținerii de obligațiuni emise de societăți, persoane juridice rezidente în România, pe piețe de capital din afara României.

Această măsură se aplică veniturilor plătite de societatea emitentă și înregistrate în contul contribuabilului începând cu data de 1 august 2025.

Impozit pe Venituri din Pensii

Venitul impozabil lunar din pensii va fi stabilit prin deducerea unei sume neimpozabile de 3.000 lei și, dacă este cazul, a contribuției de asigurări sociale de sănătate. Această măsură se aplică veniturilor realizate începând cu data de 1 august 2025.

CASS

Se introduce obligativitatea de plată a contribuției de asigurări sociale de sănătate pentru veniturile din pensii de peste 3.000 lei. Drept urmare, se va datora 10% contribuție de asigurări sociale de sănătate aplicată la diferența dintre venitul brut din pensii și suma lunară de 3.000 lei pentru fiecare drept de pensie.

Pentru pensiile private, contribuția de asigurări sociale de sănătate se aplică la suma care depășește contribuția netă a participantului, la care fiecare fond de pensie acordă un singur plafon neimpozabil de 3.000 lei per plată.

Obligația de calcul, reținere, declarare și plată a contribuției de asigurări sociale de sănătate pentru veniturile din pensii rămâne a plătitorului de venit.

Contribuția de asigurări sociale de sănătate nu va fi mai datorată pentru veniturile din pensii realizate începând cu 1 ianuarie 2028.

Următoarele persoane intră în categoria persoanelor care nu sunt exceptate de la plata contribuției de asigurări sociale de sănătate:

1. Persoanele aflate în concediu de acomodare ca urmare a adopției
2. Persoanele aflate în concediu pentru creșterea copilului
3. Persoanele care primesc indemnizație de șomaj
4. Persoanele care primesc ajutor social
5. Bolnavii cu afecțiuni în programele naționale de sănătate, altele decât afecțiunile oncologice până la vindecarea respectivei afecțiuni
6. Personalul monahal al cultelor recunoscute, aflat în evidența Secretariatului de Stat pentru Culte.
7. Veteranii de război
8. Foștii deținuți politici.

Contribuția de asigurări sociale de sănătate se determină prin aplicarea cotei de 10% asupra bazei lunare de calcul reprezentând cuantumul sumelor primite de persoanele menționate mai sus cu titlu de indemnizații sau orice alte drepturi bănești, și se reține la sursă de către plătitorii de venituri.

De asemenea, persoanele care beneficiau de co-asigurare, respectiv soț/soție/părinți fără venituri proprii, intră în categoria persoanelor care nu sunt exceptate de la plata contribuției de asigurări sociale. Pentru a dobândi calitatea de asigurat, este necesar ca persoana care obține venituri din salarii și ia în întreținere co-asiguratul să opteze pentru plata contribuției de asigurări sociale de sănătate pentru fiecare co-asigurat în parte prin depunerea declarației unice începând cu data de 1 august 2025.

Contribuția de asigurări sociale de sănătate datorată de persoanele care optează pentru plata contribuției de asigurări sociale de sănătate se determină prin aplicarea cotei de 10% asupra bazei de calcul reprezentând valoarea a 6 salarii de bază minime brute pe țară în vigoare la data de 1 ianuarie a anului în care se exercită opțiunea, dacă nu se realizează venituri pentru care se datorează contribuția.

Plata se efectuează în 2 tranșe astfel:

- 25% din contribuția de asigurări sociale de sănătate datorată la data depunerii declarației prin care se exercită opțiunea
- 75% din contribuția de asigurări sociale de sănătate datorată, până la data de 25 mai inclusiv a anului următor în care s-a exercitat opțiunea.

Persoanele menționate mai sus care nu optează pentru plata contribuției de asigurări de sănătate pierd calitatea de asigurat începând cu 1 septembrie 2025.

Modificări cu privire la calculul indemnizației pentru concedii medicale

Cuantumul brut lunar al indemnizației pentru incapacitate temporară de muncă cauzată de boli obișnuite sau de accidente în afara muncii se stabilește în funcție de durata fiecărui episod de boală, după cum urmează:

- 55% din baza de calcul → concedii medicale de până la 7 zile;
- 65% din baza de calcul → concedii medicale de 8–14 zile;
- 75% din baza de calcul → concedii medicale de peste 15 zile.

Excepție: În cazul concediului medical pentru boli cardiovasculare – indiferent de numărul de zile de incapacitate temporară de muncă, procentul de plată rămâne de 75% din baza de calcul.

Se aplică începând cu 01 august 2025.

! Specific: Pentru certificatele de concediu medical eliberate în cadrul unui episod de boală, pentru care certificatele de concediu medical inițiale au fost eliberate până la data intrării în vigoare a modificărilor menționate mai sus, se aplică dispozițiile legale în vigoare la data eliberării certificatelor de concediu medical inițiale.

Impozit pe Venituri din Jocuri de Noroc

Începând cu 1 august 2025¹, regimul fiscal aplicabil veniturilor din jocuri de noroc va suferi modificări semnificative, astfel:

- Taxele anuale aferente autorizațiilor de suportate de operatori, cresc de la 21% la 25% din veniturile obținute din jocurile de noroc dar nu mai puțin de un prag minim: pentru pariuri mutuale (tradiționale) – de la minim 120.000 euro la nu mai puțin de 144.000 euro; pentru pariuri în cotă fixă (tradiționale) și cele în contrapartidă (tradiționale) – de la minim 200.000 euro la nu mai puțin de 240.000 euro;
- Pentru jocurile de tip slot-machine clasa A – taxa a fost stabilită la 6.000 euro (de la 5.300 euro) pe an pentru fiecare mijloc de joc;
- Jocurile de noroc la distanță (clasele I și III) – vor fi supuse unei taxe de 30% din venitul obținut, dar nu mai puțin de 480.000 euro pe an; în prezent cota este de 21% și pragul minim este stabilit la 400.000 euro.
- Taxa de viciu – pentru jocurile de noroc caracteristice slot-machine și pentru videoloterie (VLT) se dublează de la 500 euro la 1.000 euro per post autorizat anual.
- Se introduce o nouă taxă de 8% din venitul obținut din jocuri de noroc pentru jocurile de tip loto, cu excepția videoloteriei.

Regimul fiscal aplicabil operatorilor de jocuri de noroc a suferit numeroase ajustări și creșteri de taxe în ultimii ani, aceste modificări au fost implementate cu scopul de a spori veniturile bugetare și de a asigura o reglementare mai riguroasă a industriei jocurilor de noroc. Autoritățile urmăresc astfel să controleze mai eficient activitățile din acest sector, promovând transparența și responsabilitatea fiscală.

Impozit pe Veniturile Persoanelor Fizice din Jocuri de Noroc

Impozitul pe veniturile din jocurile de noroc se majorează prin aplicarea următorului barem de impunere asupra fiecărui venit brut primit de un participant de la un organizator sau plătitor de venituri în jocuri de noroc:

- 4% pentru veniturile de până la 10.000 lei inclusiv.
- 400 lei + 20% pentru veniturile ce depășesc suma de 10.000 lei și până la 66.750 lei inclusiv.
- 11.750 lei + 40% pentru sumele ce depășesc 66.750 lei.

¹ În cazul autorizațiilor anuale de funcționare aflate în perioada de valabilitate, taxa de autorizare pentru perioada rămasă se recalculează conform noului nivel de taxare.

De asemenea, pentru veniturilor obținute ca urmare a participării la jocurile de noroc caracteristice cazinourilor, cluburilor de poker, slot-machine și lozuri, cu valoare mai mare decât plafonul neimpozabil de 66.750 lei, impozitul se determină prin aplicarea baremului menționat mai sus asupra fiecărui venit brut primit de un participant, iar din rezultatul obținut se scade suma de 11.750 lei.

TVA

Începând cu 1 august 2025 taxa pe valoare adăugată crește la 21%.

Similar, și cota redusă crește la 11% și se va aplica pentru:

- alimente,
- medicamente de uz uman,
- servicii de alimentare cu apă și canalizare,
- apa pentru irigații,
- îngrășăminte și pesticide precum și serviciile agricole,
- livrarea de cărți/ziare,
- accesul la muzee.

De asemenea, cota redusă de 11% se va aplica și pentru livrarea de energie termică în sezonul rece, lemne de foc precum și pentru serviciile de cazare, restaurant și cazare). Cota de TVA de 5% nu se va mai aplica începând cu 1.08.2025.

Achizițiile imobiliare în domeniul politicii sociale (600,000 lei, suprafață de max. 120 mp) nu vor mai beneficia de cota redusă și vor avea o cotă de TVA de 21%, cu unele excepții prevăzute de măsurile tranzitorii.

Adițional, se elimină scutirea de TVA (prin restituire) introdusă prin Legea 88/2023 aplicabilă investițiilor efectuate în domeniul sănătății.

Accize

Se introduc modificări ale nivelurilor accizelor care vor crește cu aproximativ 10% pentru diverse produse, cum ar fi produsele alcoolice, produse din tutun, benzină, motorină și accizele nearmonizate pentru alte produse din tutun și pentru băuturi nealcoolice cu zahăr adăugat.

De la 1 ianuarie 2026 urmează o nouă creștere cu aprox. 10% a accizelor pentru aceste produse, fără a mai depinde de nivelul prețurilor de consum. De exemplu, acciza pentru bere va crește de la 4,82 lei/hl/1 grad Plato cât este în prezent, la 5,30 lei/hl/1 grad Plato începând cu 1 august 2025, urmând a fi 5,83 lei/hl/1grad Plato în 2026.

De precizat este că accizele pentru păcură, gaz natural și electricitate rămân momentan la același nivel. În plus, se introduc accize pentru anumite produse alcoolice care pana acum aveau nivelul 0 (vinuri liniștite, cidru de mere și pere, hidromel și băuturi fermentate liniștite din fructe de pădure), nivelul începând cu 1 august 2025 fiind de 10 lei/hl de produs, urmând a crește începând cu anul 2026 la 11 lei/hl de produs. Astfel, o nouă categorie de operatori economici, producători sau distribuitori, vor avea foarte puțin timp la dispoziție să se alinieze cu noile dispoziții și cerințe legale.

Toate informațiile prezentate au un caracter general și nu sunt destinate a se adresa condițiilor specifice unei anumite persoane fizice sau juridice. Deși încercăm să furnizăm informații corecte și de actualitate, nu există nici o garanție că aceste informații vor fi corecte la data la care sunt primite sau că vor continua să rămână corecte în viitor. Nu trebuie să se acționeze pe baza acestor informații fără o asistență profesională competentă în urma unei analize atente a circumstanțelor specifice unei anumite situații de fapt.



Contact

KPMG în România

Șoseaua București - Ploiești, nr. 89A
Sector 1, București 013685, România
Tel: +40 372 377 800 / Fax: +40 372 377 700
Internet: www.kpmg.ro
E-mail: kpmgro@kpmg.ro

René Schöb

Partener, Head of Tax & Legal,
KPMG în România
E: rschob@kpmg.com

Mădălina Racovițan

Partener, Consultanță fiscală,
KPMG în România
E: mracovitan@kpmg.com

Laura Toncescu

Partener KPMG,
Head of KPMG Legal – Toncescu și Asociații
E: ltoncescu@kpmg.com

Alin Negrescu

Partener, Consultanță fiscală,
KPMG în România
E: vnegrescu@kpmg.com

Daniel Pană

Partener, Consultanță fiscală,
KPMG în România
E: dpana@kpmg.com

Inga Țigai

Partener, Consultanță fiscală,
KPMG în România
E: ingatigai@kpmg.com